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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

معلوم نيست ناگهان تعداد زیادی از مکان های باقيمانده 
به عنوان ميراث فرهنگی تصميم به سرعت دادن به تخریب 
خودشان گرفته اند و چند تا از باغ های معروف کشور هم در 
یک اقدام دسته جمعی دارند خودشان را خشک می کنند یا 
ماجرای دیگری در ميان است که دو روز است خبر تخریب 
فلان باغ و فلان عمارت و ساختمان جای ثابتی از خبرهای 
روز را به خود اختصاص داده است. دو روز پيش خبر رسيد 
باغ سالاریه قم که گل سر ســبد باغ های درون شهری قم 
محسوب می شــود، در مناقشه شــهرداری و دانشگاه امام 
صادق)ع( درحال جان دادن است و دیروز هم خبر تخریب 
چهار بنای تاریخی که دوتای آنها رسما موزه هستند و متولی 

دارند، به رسانه ها رسيد.
یادگار رو به ویرانی شهریار

یکی از موزه هایــی که دیروز خبر تخریــب روزافزونش 
منتشر شد، موزه شــهریار است که محل زندگی این شاعر 
تبریزی بوده است. خانه ای که با توجه به سن شهریار نباید 
خيلی قدیمی باشد، اما انگار با وجود سن و سال نه چندان زیاد 
نتوانسته از پس بی توجهی ها بربياید. این خبر را علی اصغر 
شعردوست، رئيس هيأت مدیره موزه های شهرداری تبریز 
داده و گفته: »عدم رسيدگی به موزه های تبریز خصوصا خانه 
موزه شهریار از بحث های جدی این روزهاست. بسياری از 
توریست ها و مردم کشــورمان می خواهند از محل زیست 
شهریار بازدید داشته باشند، اما متاسفانه بيش از یک سال 
است جلسه هيأت امنای آن تشکيل نشده است، حتی پس 
از انتخاب شورای شهر جدید و شــهرداری، توجهات لازم 
به این خانه موزه صورت نگرفته اســت و خانه موزه شهریار 
از نظر عمران و آبادانی درحال تخریب است. از سوی دیگر 
مقبره الشعرا با آن پروژه بزرگی که آغاز شده مدتی است در 
دست تعمير و ساخت وساز است، اما به این زودی ها تکميل 
نخواهد شد.«او ادامه داده: »خانه موزه استاد شهریار بيش از 
۵۰ سال عمر دارد. این خانه درواقع منزل مسکونی شهریار 

بوده که نيازمند نگهداری و تعمير است. قبلا نيز مطرح شده 
بود که خانه های پيرامونی خریداری و فضای خانه موزه استاد 
شهریار وسيع تر شــود تا هم امکان فعاليت شهریارپژوهی 
فراهم شود و هم آثار شهریار در آن جا گرد بياید. هر چند ما 
محدودیت های بودجه ای را متوجهيم، ولی کم  توجهی بسيار 
صورت می گيرد. اميدوارم این کم توجهی در مقطعی نقطه 
پایانی داشته باشد، چراکه شهریار سرمایه بزرگی است، اگر 
ما از او حفاظت نکنيم، بيگانگان تحریــف و او را از آن خود 
می کنند.«فروش خودروی رنوی شهریار هم سوژه چند روز 
پيش رسانه ها بود، شعردوســت در مورد این خودرو گفته: 
»یک ماشين به نام استاد شهریار سال ها پيش سند خورده 
است. هر چند طی این مدت به نام های دیگری نيز سند هایی 
زده شده، اما این ماشين جزو اموال موزه استاد شهریار است، 
البته الان مسأله فروش مطرح شده، اما باید بگویم کالایی که 
به موزه تعلق دارد، قابل فروش نيست. این ماشين مدل ۶۶ 

است و اميدواریم این اتفاق صورت نگيرد.«
موزه آموزش وپرورش اصفهان در امان است؟

دیروز خبری در شبکه های اجتماعی دست به دست شد 
که می گفت آموزش وپرورش  اصفهان قصد تخریب بنایی 
را دارد کــه الان به عنوان موزه آموزش وپــرورش اصفهان 
شــناخته می شــود، اما درواقع خانه عطاءالملک دهش از 
شخصيت های اجتماعی اواخر دوره قاجار دارای مجموعه ای 
از هنر ایرانی و اروپایی اســت. این ساختمان بعد از پيروزی 
انقلاب اسلامی به مدرسه تبدیل شد و در  سال 78 مسئولان 
آموزش وپرورش با بازسازی این خانه رسما تبدیل شدنش به 
موزه را اعلام کردند، اما خبرها می گویند که مسئولان فعلی 
از این اقدام گذشتگان پشيمان شده اند، البته احسان رعنایی 
فعال ميراث فرهنگی اصفهان درباره احتمال تخریب این بنا 
می گوید: »بعيد است چنين خبری اساسا صحيح باشد. من 
این خبر را به چند تن از مســئولان آموزش وپرورش ارسال 
کردم و آنها از این خبر اظهار تعجب کردند. حتی اگر چنين 

قصدی هم بوده، با انتشار خبر در فضای مجازی عقب نشينی 
شده است.«

تراژدی خانه طنز
نه فقط طنزنویس ها و علاقه مندان به تاریخ مطبوعات که 
خيلی از کسانی که بيشتر از ۵۰ سال داشته باشند، هفته نامه 
توفيق را یادشان هســت. هفته نامه ای که از  سال 13۰2 تا 
13۵۰ منتشر شــد و خيلی ها با آن خندیدند و خيلی های 
دیگر را هم عصبانی کرد. جایگاه این مجله در تاریخ مطبوعات 
تا جایی است که دفتر آن یک جورهایی تبدیل به موزه شده 
بود، اما دیروز خبر رســيد که ســاختمان آن به طور کامل 
تخریب شده است. اهالی محله های اطراف آن می گویند که 
مالک ساختمان تصميم دارد به جایش ساختمان تجاری 

بسازد.
تخریب به وسعت یک خيابان

خبر دیگری که حکایت از تخریب بناهای تاریخی دارد 
منحصر به یک ساختمان نيست، بلکه مربوط به مجموعه ای 
از بناهایی به وسعت یک خيابان است. خيابان باغ سپهسالار  
یا صف که سال ها است یکی از بزرگترین مراکز فروش کيف 
و کفش تهران است، در دل خودش ساختمان های تاریخی 
ارزشــمندی از اواخر دوره قاجار و اوایــل پهلوی جای داده 
است. این خيابان در  ســال 138۵ توسط شهرداری تهران 
به روی خودروها بســته و تبدیل به پياده راه شد.  اگرچه به 
نظر می رســيد پياده راه کردن خيابان باغ سپهسالار باعث 
می شود حفاظت بيشــتری از این فضای تاریخی شود، اما 
اینطور نشد و باوجود مرمت یا پاکسازی بعضی از جداره های 
قدیمی، روند تخریب خانه های تاریخی این خيابان با هدف 
ساخت مجتمع های تجاری بزرگ سرعت گرفته است. چند 
 سال پيش یکی از زیباترین خانه های قاجاری در ضلع شرقی 
این خيابان تخریب شد و الان سازه آهنی بزرگی جای آن را 
گرفته است. این روزها هم دست کم  دو خانه تاریخی دیگر در 

مسير تخریب کامل قرار گرفته اند. 

»رئال« با »ریال« فرق دارد جناب 
گوینده!

یاسر نوروزی
روزنامهنگار

گوینده پشــت میکروفن برنامه ادبی نشست و 
بعد از شــنیدن تیتراژ زنده به شکل تیتروار گفت: 
»ریالیسم جادو!« من ســردبیر برنامه را می دیدم 
که ناراحت و عصبی دست روی دکمه اتاق کنترل 
می گذارد برای ارتباط با گوینده. گوینده دســت 
روی هدفون گذاشت و از این سو صدای سردبیر را 
شنیدم که گفت: »شما رئال جادو نشنیدید خانم، 
باشــه، قبول! یعنی حتی تو عمرتون رئال مادرید 
هم نشــنیدید؟!« در واقع اشــاره داشت به اشتباه 
وحشــتناک مجری که »رئــال« را »ریال« تلفظ 
کرده بود. سردبیر همزمان به شوخی گفت: »خوب 
شد نگفت تومن!« این نوع اشــتباهات، گاف های 
غیرقابل باور و کمرنگ شدن مســائل حرفه ای در 
گویندگی، اجرا و نمایش هــای رادیویی روزبه روز 
بیشتر می شــود، چندان که اگر دقت کنید، قدرت 
صدا در »صدا و سیما« همچنان بر دوش صداهای 
گذشته و ماندگار است. تجربیات این چنینی باید از 
نسلی به نســل دیگر منتقل شود اما در این سال ها 
چقدر توانســته ایم به جمع صداهــای قدرتمند و 
ماندگار اضافه کنیم؟ کدام صدای جدید در دودهه 
اخیر به گوش مان نشســته و کاراکتر درخور خود 
را پیدا کرده؟ چه کســی در این حــوزه تبدیل به 
چهره شــده اســت؟ اینها همه پرسش هایی است 
که برای آنها پاســخی نداریم و ناگهان می شنویم 
که صداهای ماندگار زیر تیغ قانون رفته اند، آن هم 
درشــرایطی که به نظر می رسد برخی ابعاد قانونی 
ماجرای منع بکارگیری بازنشستگان درحال اجرا 
به شکل ســلیقه ای یا بدون درنظرگرفتن الزامات 
حرفه ای اســت، چون امور هنری در بحث اجرایی 
قاعدتا مشمول بازنشستگی قرار می گیرند اما هنر 
هنرمند اتفاقا از قاعده ای معکوس تبعیت می کند و 
هرچه در این عرصه سن بالاتر می رود، قدر و قیمت 
چهره های این چنینی بیشــتر می شود. به همین 
دلیل هم هست که کم کردن ساعات کاری برخی 
صداهای نوســتالژیک و قدیمی بــه بهانه اجرای 
چنین قانونی چندان حرفه ای به نظر نمی رســد، 
آن هم زمانی که می بینی که صداوســیما در ارایه 
چنین چهره هایــی در دودهه اخیــر ناتوان بوده 
اســت. به  هرحال وقتی گوینده یکی از برنامه های 
خبری را می بینی که سین را »ث« تلفظ می کند، 
همزمان فکر می کنی به این کــه این گوینده برای 
رســیدن به میکروفن برنامه چه سازوکار نظارتی 
را پشت سر گذاشــته اســت؟ نه این که صداهای 
جوان هیچ کدام شاخصه های کیفی لازم را ندارند 
اما وقتی شــاخصه ها را تغییر می دهیم، اوضاع به 
شکلی می شــود که می بینیم. جزیره های سیاسی 
در صداوســیما گویا بــه قاعــده دورزدن برخی 
الزامات حرفه ای ناگهان ســر از آب برمی آوردند و 
تو گوینده ها یا مجریانی را می بینی که فاقد ســواد 
لازم و حتی کمترین اســتعداد ذاتــی برای تلفظ 
صحیح و اجرا هســتند. در این اوضاع و شــرایط 
بازنشســته کردن چهره هــای دوبــاژ، کم کردن 
ســاعات کاری آنها به بهانه اســتفاده از نیروهای 

جوان یا کنارگذاشتن شان چه توجیهی دارد؟  

یادداشت

طی یکی دو روز گذشته خبرهای مشابهی درباره تخریب ميراث فرهنگی و طبيعی شنيده شده است

بوی تخریب ز اوضاع جهان می شنویم

 

ســازمان اداری مجلــس شــورای اســلامی در 
نامه ای به نمایندگان اعلام کــرده »اگر تمایل دارید 
خودرویتان از خط ویژه  عبور کند، شــماره خودرو را 
برای انجام هماهنگی و اقدامــات لازم جهت صدور 
مجوز اعــلام کنيد.« نامه ای پرحاشــيه کــه از آن 
به عنوان رانت جدید نمایندگان مجلس هم نام برده 
شده و واکنش های فراوانی حتی در خود مجلس به 
دنبال داشته اســت. یکی از واکنش ها به محمدرضا 
تابش، نماینده مردم اردکان برمی گردد؛ آن طور که 
خودش می گوید، در مکاتبــه ای موضوع را به رئيس 
مجلس شورای اســلامی منعکس کرده و خواستار 
تجدیدنظر در این تصميم شــده است. »نمایندگان 
خدمتگزار مردم هســتند و به همين جهت تبعيض 

مثبــت در مــورد آنها نبایــد اعمال شــود. به نظر 
می رسد این تصميم پوست خربزه انداختن زیر پای 
مجلس شورای اسلامی و نمایندگان است. ما باید با 
موقعيت هایی که مردم با آن روبه رو هستند، ازجمله 
ترافيک و آلودگی دســت وپنجه نرم کنيم، نه این که 
برای خود امتياز ویژه  قایل شــویم تا به مقصد زودتر 
برسيم.« او در ادامه گفته: »ای کاش همکاران نماینده 
خصوصا نمایندگان تهران توجه  شان بيشتر معطوف 
به کاهش اثرات پدیده اینورژن، دود و سه شنبه های 
بدون خودرو بود و از رفتار شــهردار تهران که برای 
رفتن به محل کار از دوچرخه  استفاده می کرد، تأسی 
می کردیم؛ چراکه اگر قرار باشد حدود 3۰۰ خودروی 
نمایندگان به خط ویژه  اضافه شــود، این مسأله هم 

ایمنــی را کاهش می دهد و هم تــردد را دچار وقفه 
می کند.«

از جملــه دیگر نماینــدگان مخالف بــا این نامه 
عبدالرضا  هاشــم زایی، نماینده مردم تهران اســت. 
او در اظهار نظــری در این باره با مقایســه این روند 
با حکومت کمونيســتی گفته، مقامات کمونيست 
در خيابان های شوروی مســير ویژه داشتند و حالا 
نماینده ها و مســئولان )حتی خودرو هایی هم که با 
اسکورت جابه جا می شوند، مگر موارد امنيتی( باید 
در ترافيک بمانند تا با مشکلات مردم آشنا شوند« او 
پيشنهادی هم برای عملی نشدن این طرح داشته و 
آن هم این بوده کــه نمایندگان به جای عبور از خط 

ویژه، نيم ساعت زودتر حرکت کنند. 

نامه سازمان اداری مجلس به نمایندگان حاشيه های فراوانی به دنبال داشته است

طرحی ویژه برای افراد غیرویژه

دستور رهبری به بانک مرکزی
عبدالناصر همتی، رئيس بانک مرکزی با اشاره 
به دیدار اخير خود با مقام معظم رهبری به دستور 
ایشان برای تقویت هرچه بيشتر  ارزش پول ملی 
و نيز اهميت استقلال بانک مرکزی اشاره و اعلام 
کردند که بانک مرکــزی و نظام بانکی تمام توان 
مدیریتی و  کارشناسی خود را برای تحقق منویات 
مقام معظم رهبری به  کار خواهد برد .   به گزارش 
تسنيم، رئيس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره 
به  تاکيدات ریاست جمهوری درخصوص تأمين 
سرمایه در گردش و نقدینگی مورد نياز توليد از 
مدیران عامل بانک ها خواست  برنامه ریزی های 

لازم در این رابطه انجام دهند. 
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وزیر اطلاعات تصریح کرد: »حاکميت ها باید با اشــراف اطلاعاتی طوری عمــل کنند که زمينه ای برای 
شکل گيری تروریسم در کشــورها به وجود نياید.« سيدمحمود علوی در پاســخ به این پرسش که آمریکا 
می خواهد داعش را به کجا منتقل کند، گفت: »هرجا که بتواند منتقل می کند، هرجا که حاکميتی باشد را 
برای انتقال جریان های تروریستی مناسب می داند.« وزیر اطلاعات درباره این که مسببان گروه های تروریستی 
در اهواز و چابهار چه کشورهایی هستند، گفت: »جریان های سرویس های امنيتی در منطقه و سياست ها و 

راهبردهای رژیم صهيونيستی حضور دارند و آمریکا هم متاسفانه از این جریان تروریستی حمایت می کند.«

حاکمیت ها 
مانع 
شکل گیری 
تروریسم در 
کشورها شوند
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و  سنگين  یا  بزرگ  اشيای 
همچنين ظروف شيشه ای ، ظروف 
شکستنی  اشيای  سایر  و  چينی 
و  خوراکی  مواد  حاوی  ظروف  و 
شيميایی  را در قفسه های پایين 

کابينت و کمد قرار دهيد.
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استیضاح وزیر علوم 
فراکسیونی نیست

عارف،  محمدرضــا   
رئيس فراکســيون اميد 
مجلس گفت: »نمایندگان 
توقعاتــی از وزیــر علوم 
داشتند که بعضا احساس 
می کنند توقعاتشان عملی نشده است. برخی از 
نمایندگان به خصوص در ارتباط با جایگاه وزارت 
علوم و نظام آموزش عالی کشــور بحث دارند. 
اســتيضاح وزیر علــوم بعد از اعــلام وصول به 
کميسيون آموزش و تحقيقات ارجاع می شود و 
در کميســيون و در یک فضای کارشناســی 
استيضاح را بررسی و نظرمان را به هيأت رئيسه 
ارایه می کنيم. نمی دانم این اســتيضاح را چه 
کســانی امضا کرده اند، اما قطعا این استيضاح 
فراکســيونی نبوده اســت، چون اگــر به نام 
فراکسيون اميد باشد، من باید در جریان باشم.« 

دولت بعدی باید ائتلافی باشد
حسین کنعانی مقدم،   
فعــال سياســی اصولگرا 
گفــت: »از دیدگاه من اگر 
دولــت آینده قرار اســت 
موفــق عمل کنــد، باید 
ائتلافی باشد، در غير این صورت باز هم آن قشری 
که ضرر می بيند، مردم هســتند و جنگ قدرت 
ادامه پيدا می کند. به نظر می رســد تلاش هایی 
برای شکل گيری یک ائتلاف سياسی در جریان 
اصولگرایی درحــال انجام اســت؛ از آنجایی که 
وحدت در جریان های سياسی کار سختی است، 
باید مرحله به مرحله این روند را طی کنيم. در این 
رابطه نياز است گروه های مختلف را شناسایی و 

دور یکدیگر جمع کنيم.« 

اصلاح طلبان با روحانی ائتلاف 
نکرده اند

 ســعید حجاریــان، 
تحليلگر و فعال سياســی 
گفــت:   اصلاح طلــب 
»اصلاح طلبان هيچگاه با 
روحانی عقدی به معنای 
ائتلاف نبســته بودند و حالا که  آقای روحانی از 
خودش عبور کــرده، طبيعی اســت که برخی 
اصلاح طلبــان بــا او زاویــه پيدا کنند. ایشــان 
وعده هایی به مردم دادند و مردم هم به دليل همان 
وعده ها پای صندوق رأی رفتند. دفاع ما، براساس 
همين وعده ها بود و نه خواســته های حداکثری 
خودمان. اصلاح طلبان افراد پاکدســت و مجرب 
فراوانی دارند و هر یک از آنها به تنهایی یک سر و 
گردن بالاتر از رئيس کابينه دولت معجزه هستند. 
عملکرد آن رئيس کاری کرد تا ســال ها جریان 

راست به محاق برود.« 


